
Zamyšlení. 

K sepsání tohoto materiálu mne vedla diskuze kolem reformy dlouhodobých soutěží mládežnických 

družstev. Musím se přiznat, že její vývoj byl pro mne zajímavý a dosti překvapivý. 

Když jsem se ujal své funkce v KM ŠSČR, slyšel jsem ze všech stran, že úroveň naší mládeže je ve srovnání se 

zahraničními vrstevníky žalostná, že nám kolem puberty končí řada mladých šachistů a že je zapotřebí s tím 

něco udělat. 

Rozšířená KM ŠSČR na svém zasedání 6.9.2014 po diskuzi rozhodla, že budou zpracovány varianty 

tříúrovňového systému v dlouhodobých soutěžích mládežnických družstev. Důvody byly především tyto: 

řada zbytečných partií, neefektivní trávení času na nevyrovnaných zápasech, velké cestovní náklady. Na 

návrhy pana Kalužného přišla řada pozitivních reakcí od trenérů (s výjimkou na počet družstev ve skupině), 

avšak když se návrhy dostaly před vedoucí družstev, tak zde převážná většina požaduje nic neměnit. Musím 

se přiznat, že tomu moc nerozumím. Buď máme celou řadu úspěšných medailistů z mezinárodních soutěží a 

pak nemusíme nic měnit, anebo to zase tak slavné není, a pak by bylo možná dobré se řídit některým 

z pravidel ze soukromého podnikání, jako je třeba: „inovuj, nebo zahyneš“ (pokud už náhodou nejsme 

mrtví). Já se kloním k těm, kteří by si přáli, aby naše mládež patřila mezi ty nejlepší. 

Jsou věci, se kterými nic neuděláme. Jak už bylo zmíněno i na schůzi rozšířené KM ŠSČR (a ví každý trenér), 

tak naše děti jsou poněkud lenivější, což je dáno naším poměrným blahobytem oproti některým zemím. 

Také nástup mobilních technologií bere velkou část času dětí, který by měly využívat daleko užitečněji. S tím 

již můžeme něco dělat, když předložíme dětem konkurenční nabídku. V tomto směru se již podnikají jisté 

kroky, což je uvedeno v dlouhodobé koncepci práce s mládeží v ŠSČR (ideální jsou interaktivní kurzy či video 

přednášky).  

Další věcí, kterou můžeme ovlivnit, je nastavení takových SYSTÉMOVÝCH PODMÍNEK, aby se naše mládež 

šachově vyvíjela srovnatelně s nejvyspělejšími zeměmi. Proto bychom si měli nejprve zodpovědět na 

základní otázku, a to: „Co jsou to šachy?“. Šachy nejsou bleskové ani rapidové partie, ale vážné partie hrané 

minimálně tempem 90 minut + 30 vteřin/tah. Jistě, jsou i kratší tempa, která lze dnes započítávat na 

klasické Elo, ale to nic nemění na tom, že se nejedná o skutečné vážné partie. Můžete mi samozřejmě 

předhodit, že velice kvalitní partie sehrají špičkoví velmistři i v bleskových partiích. To je samozřejmě 

pravda, avšak zde je problém v tom, že se tím špičkovým velmistrem musíte nejprve stát. A že cesta přes 

rapidové partie nevede, dokáže daleko lépe zdůvodnit Marek Vokáč než já. 

Než přejdu k dalšímu, tak připomenu bod 2.3 z dlouhodobé koncepce práce s mládeží v ŠSČR: 

2.3 Účast v kvalitně obsazených soutěžích  

Je nutno hráče i jejich trenéry motivovat k účasti na kvalitně obsazených soutěžích, především mezi 

dospělými, a omezovat účast na soutěžích, které svým obsazením a tempem hry nepřispívají k dalšímu 

rozvoji hráče. 

To je právě to ořechové. A ŠSČR je odpovědný za vytvořený takových SYSTÉMOVÝCH PODMÍNEK, aby bod 

2.3 byl naplňován. Pokud chceme omezovat účast mládeže na turnajích, které nepřispívají k jejich dalšímu 

rozvoji, tak bychom je především neměli pořádat !!! Co to znamená konkrétně? 

Například v soutěžích jednotlivců pořádat MČR v rapid šachu maximálně pro kategorie U8 a U10. Dále už 

ne! Děti od kategorie U12 bychom měli systémově tlačit do turnajů hraných vážným tempem. Pokud si chce 



někdo zahrát rapid, není problém, je jich celá řada, každý si ve svém okolí najde ten, který mu bude 

vyhovovat. A navíc bude díky účasti dospělých určitě kvalitnější než žákovské MČR, kam se ještě často jede 

přes celou republiku.  

Rapidové turnaje jsou užitečné pro kategorie U8 a U10, kde se dají pořádat krajské kvalifikace, které 

motivují děti jezdit na turnaje, avšak již ne pro starší kategorie (nemluvím o dětech, které začínají 

v pozdějším věku). 

Nyní se dostávám k praktickému šachu. Na schůzi rozšířené KM ŠSČR 6.9.2014 většina krajských delegátů 

deklarovala, že jejich krajské přebory se hrají jako vážné partie. Realita je ve skutečnosti trochu jiná. 

Vydávat devítikolový turnaj odehraný během dvou dní jako turnaj s vážnými partiemi je poněkud úsměvné 

a s praktickým šachem to nemá nic společného, přestože lze partie započíst na Elo. A pokud takovýto turnaj 

protáhneme na 7 dní, aby měl patřičnou úroveň, jsou v krajích v jednotlivých kategoriích dostatečně kvalitní 

mladí šachisté, aby se vyplatilo pořádat takovéto krajské přebory? Velice se obávám, že ne. Stačí se podívat 

na národní mistrovství. Ani MČ, ani MMaS se nevyrovnají svojí úrovní většině Openů. Má tedy vůbec smysl 

pořádat krajské přebory a národní mistrovství mládeže? Nejsem o tom momentálně přesvědčen. 

Jako řešení bych viděl rozdělení MČR do dvou akcí, kde by se hrály odděleně jednotlivé kategorie. V první 

akci by to byla mistrovství kategorií U8, U10 a U12, ve druhé akci by se jednalo o mistrovské turnaje 

kategorií U14, U16 a U18. Všechny turnaje by byly Open pro určitý počet šachistů (40 – 70 účastníků podle 

úrovně té či oné kategorie v daném roce). Tímto by se odstranily turnaje, které dle bodu 2.3 dlouhodobé 

koncepce nepřispívají k rozvoji naší mládeže (tj. KP a národní mistrovství). Ten, kdo by se chtěl dostat na 

MČR, by musel celý rok poctivě trénovat a odehrát patřičný počet kvalitních vážných partií. Ať už 

v dlouhodobých soutěžích družstev nebo v odpovídajících Openech. 

Jsou samozřejmě i jiné scénáře, jako nejprve polofinále a pak uzavřené finále. Podstatné je, postavit takový 

systém soutěží, který bude nabízet mládeži jen kvalitní turnaje a nenutit je hrát nesmyslné turnaje. Jako 

funkcionáři a trenéři ŠSČR musíme šetřit ČAS a FINANCE našich mladých šachistů a jejich rodičů. 

Nyní se dostávám k soutěžím družstev. O jednotlivcích jsem mluvil proto, že jedno souvisí s druhým. 

Současné schéma soutěží je kritizováno. Důvody nebudu znovu vyjmenovávat.  Jako klubový trenér mohu 

uvést, že jsme se rozhodli mládežnické soutěže družstev opustit a velice se nám to osvědčilo. Jeden tým 

hrál ve 2.divizi (8 šachovnic, já a pak jen žáci), další 3 týmy startovaly ve 3.divizi (5 šachovnic, až na jednoho 

dospělého opět jen žáci). Ve 2.divizi jsme se udrželi, týmy ve 3.divizi se také neztratily, jeden si 

pravděpodobně vybojoval také postup do 2.divize. Přitom úroveň 2.divize je o dost vyšší, než 1.liga 

mládeže. A to jsme při zápasu hráli jen jednu partii denně a měli jen pár výjezdů po kraji, většinou jsme byly 

doma mezi 15 a 16 hodinou. Kdo mi tedy pomůže najít solidní důvod, abychom hráli soutěže družstev 

mládeže? 

Mně se na tříúrovňovém systému líbí především to, že vede ke zvýšení prestiže této soutěže. Pro nás by 

byla zajímavá 2.liga, kde bychom nasazovali ty žáky, kteří ještě nemohou startovat v soutěžích dospělých a 

nebylo by to dopravně tolik náročné. Nejsem si ale jist, zda by se pro tříúrovňový systém našel dostatek 

týmů. V každé skupině by mělo hrát určitě 10 družstev, 8 je příliš málo. Soutěže by mohly trvat i více 

víkendů než dnes, pokud by se uspořily termíny ze soutěží jednotlivců.  



Byl bych velice rád, kdyby se našel nějaký rozumný model. Na rozdíl od jiných se domnívám, že změny musí 

být. Změny přinášejí nejistotu, může se ledacos nepovést, ale zůstávat u nevyhovujícího stavu je strkání 

hlavy do písku. Já se opravdu nedomnívám, že máme tak výborné mladé šachisty, že nemusíme nic měnit.  

Hodně zazníval argument, že kluby přijdou o peníze, když místo 1.ligy budou hrát 2.ligu. To je zcela 

pochybná argumentace. Naše šachová škola nikdy nezískala žádné prostředky za to, že jsme hráli 1.ligu 

mládeže. Dokud jsme žádali o finanční prostředky město přes sportovní komisi, získávali jsme ročně 3-

5.000,-Kč. Pak jsme ale změnili stanovy sdružení, vysvětlili na magistrátě, že šachy nejsou pouze sportem, 

ale především investicí do vzdělání, že většina šachistů končí na vysokých školách technického směru a 

technické kádry jsou dnes velmi žádané. Od té doby žádáme finanční prostředky ne přes sport, ale přes 

volnočasové aktivity a ročně získáváme kolem 150.000,-Kč. Nejde tedy o to, jakou ligu hrajete, ale o 

manažerskou schopnost či neschopnost funkcionářů. Ten, kdo jede leta v zajetých kolejích, je dříve či 

později mimo hru. A to se podle mne děje s mládežnickým šachem v ČR o odpovědnost je na bedrech těch, 

kteří z pohodlnosti nechtějí nic měnit.  

Co říci na závěr. Změny potřebujeme, protože v současné době zatěžujeme naši mládež celou řadou 

zbytečných turnajů a zbytečných partií. Povinností vedení ŠSČR je, aby nastavilo, či se pokusilo nastavit 

takový systém péče o mládež, aby jak tréninkový proces, tak systém soutěží podporovaly maximálně rozvoj 

naší šachové mládeže.  

Proto očekávám konstruktivní návrhy ve všech oblastech. Všechny prosím, aby hleděli minimálně 5-10 let 

dopředu. Nehodlám nic nařizovat, či se snažit něco prosazovat, proto koncipuji tento materiál jako námět 

k zamyšlení. Odpovědnost za úroveň mládeže v ČR nesou všichni trenéři a funkcionáři, kteří se podílejí na 

řízení práce s mládeží. Konečný materiál by měl mít proto podporu co nejširší trenérské a funkcionářské 

veřejnosti. Pamatujte prosím, že kvalita naší mládeže je obrazem Vaší kvality. Vedení ŠSČR má velikou vůli a 

snahu stav u nás změnit k lepšímu. Bez podpory a spolupráce s ostatními trenérskými a funkcionářskými 

složkami se ale ničeho nedosáhne. 

Se+! 
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